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در حالي كه با ورود به فاز اجراي برجام خيلي ها 
صاب�ون تح�ول در س�اختار هاي اجتماع�ي و 
اقتصادي را به دل ش�ان زده ان�د و برخي تصور 
مي كنند بناس�ت رونق و ارزاني در راه باشد اما 
س�خنگوي وزارت بهداش�ت درباره ارزاني در 
حوزه سلامت آب پاكي را روي دست همه ريخت 
و گفت: پس از برداش�ته ش�دن تحريم ها هيچ 
قولي براي ارزان ش�دن درم�ان نمي دهيم ولي 
هدف ما كاهش پرداختي از جيب بيماران است. 
امروز دومين روزي است كه برجام اجرايي مي شود و 
وارد مرحله پسا برجام شده ايم؛ مرحله اي كه انتظار 
مي رود در بسياري از حوزه ها از جمله دارو و درمان 
و س��امت با برداش��تن محدوديت ها و تحريم ها 
گشايش هايي داشته باشيم. اين در حالي است كه 
هم اكنون كه زمان عمل رسيده، وقتي پاي صحبت 
مسئولان مي نشينيد متوجه مي شويد انگار برخي از 
مشكات موجود به تحريم ها ربطي ندارد و ساختاري 
و مديريتي است. روز گذش��ته ايرج حريرچي، قائم 
مقام وزير بهداشت نيز در نشست خبري خود درباره 
احتمال ارزان ش��دن درمان در دوران پس��ا برجام 
تصريح كرد  قولي براي ارزان شدن درمان نمي دهد. 
با وجود اي��ن در حوزه دارويي مي ت��وان به كاهش 
هزينه ها خوش بين بود. اگرچه نبايد انتظار داشت 

اين تغييرات يك روزه رخ دهد. 
  حذف ۱۰ درصد هزينه انتقال ارز دارو

دارو نخستين حوزه اي اس��ت كه انتظار مي رود با 
ورود به دوران پسا برجام تكاني بخورد و با كاهش 
هزينه ها مواجه ش��ود. قائم مقام وزير بهداشت در 
سومين نشست خبري خود با اصحاب رسانه، با بيان 
اينكه وزارت بهداشت از مدت ها پيش، برنامه هاي 
خود را براي پسابرجام تدارك ديده بود، گفت: اولين 
دس��تاوردي كه از شب گذش��ته به آن رسيده ايم، 
حذف ۱۰ درصد هزينه انتقال ارز دارو بود. حريرچي 
با ي��ادآوري اينكه در دوران تحري��م از روي اجبار، 
3/5 تا ۱۰ درصد هزينه انتق��ال ارز در زمينه دارو 
و تجهيزات پزش��كي پرداخت مي كرديم، تصريح 
كرد: قدم اول در پس��اتحريم، حذف اين اضافه بار 
هزينه اي بود.  وي از كاهش قيمت برخي داروهاي 
خارجي، در آن بخش هاي��ي كه متأثر از برجام بود، 
خبرداد و اظهار داش��ت: اما نبايد انتظار داشت اين 
تغيي��رات ي��ك روزه رخ دهد. به گفت��ه حريرچي 
همچنين در گذش��ته برخي كش��ورهاي جنوب 

شرقي آسيا پيشنهاد س��رمايه گذاري تا رقم 5هزار 
ميليارد دلار در بازار س��امت ايران را داده بودند، 
اما با تحريم هاي غرب عليه ايران، از سرمايه گذاري 
خود منصرف  شدند كه جاي اميدواري است از اين 
پس، اين كش��ورها نيز به بازار ايران بازگردند.   وي 
با بيان اينكه گش��ايش هاي مالي پسابرجام، رشد 
اقتصادي 5 درصدي بودجه بهداش��ت و درمان را 
به دنبال خواهد داش��ت، تصريح كرد: به طور كلي 
اتفاقات اخير در زمينه هس��ته اي، فضاي مثبتي را 
براي مجموعه دولت ايجاد مي كند. وزير بهداشت اما 
در پيش بيني آثار شرايط پسابرجام بر نظام سامت 

مطابق اخاق هميشگي اش محتاطانه تر اظهار نظر 
كرد. سيد حس��ن قاضي زاده هاش��مي در حاشيه 
برگزاري جش��نواره رازي در مورد توافقات برجام و 
بودجه كشور گفت: بايد منتظر باشيم ببينيم چقدر 
از دستاوردهاي برجام مي توانيم استفاده كنيم. به 
گفته وي در صورتي كه همه چيز خوب پيش برود 
براي بودجه يك متمم خواهيم داشت اما هنوز خود 
را در شرايط تحريم احس��اس مي كنيم، بانك ها و 
اقتصاد ما بايد ببينيم چه تحرك و سرعتي در كشور 
خواهد داشت. وزير بهداشت اما در نهايت در اين باره 

ابراز خوش بيني كرد. 

  براي ارزاني درمان قول نمي دهيم
حريرچي درباره ارزان شدن درمان ايرانيان پس از 
وضعيت پسا تحريم اظهار داشت: سياست مهم دولت 
كاهش پرداختي از جيب مردم در حوزه س��امت 
است. بنابراين در وضعيت پسا تحريم مسلماً شرايط 
اقتصادي دولت بهتر خواهد شد ولي اين به معناي آن 
نيست كه درمان ارزان خواهد شد. هرچند سعي مان 
اين است كه پرداختي از جيب مردم كاهش يابد.  وي 
در توضيح تناقض ميان ارزان نشدن درمان و كاهش 
پرداخت از جيب مردم در حوزه سامت گفت: مثاً 
در طرح تحول ما برخي تعرفه ها را افزايش داديم ولي 
با تعيين بسته هاي خدمتي، پرداختي از جيب مردم 

در حوزه سامت كاهش يافت. 
  طرح تحول با قوت ادامه دارد

وزارت بهداش��ت اما نگران اس��ت؛ نگراني از جنس 
بودجه اي. س��خنگوي وزارت بهداش��ت در تشريح 
وضعي��ت بودجه اي س��ال آينده اي��ن وزارتخانه از 
افزاي��ش ۱۰ درص��دي بودجه وزارت بهداش��ت از 
محل درآمدهاي نفتي و ماليات در س��ال ۹5 خبر 
داد. ب��ه گفته وي، بر اس��اس تصمي��م دولت، رقم 
تخصيص يافته از محل يك درصد ارزش افزوده، از 
3 هزار ميليارد تومان در سال ۹4 به 4 هزار ميليارد 
تومان در سال ۹5 افزايش يافته كه 3 هزار ميليارد 
تومان عمراني و هزار ميلي��ارد تومان بودجه جاري 
ديده ش��ده اس��ت. حريرچي تنها نگران��ي وزارت 
بهداش��ت را رش��د كم بودجه بيمه ها در سال ۹5 
دانست و گفت: با توجه به رشد ۱۲ درصدي بودجه 
بيمه ها، ما نگ��ران تأمين هزينه هايي هس��تيم كه 
مي بايس��ت بيمه هاي پايه، آنها را پشتيباني كنند.  
وي با اعام اينكه بيمارس��تان هاي وزارت بهداشت 
هر ماه بين هزار الي ه��زار و ۲۰۰ ميلي��ارد تومان 
صورتحس��اب خدمات ب��ه چهار بيمه اصل��ي ارائه 
مي دهند، ميزان مطالبات وزارت بهداشت از بيمه ها 
را در س��ال جاري بي��ش از 8 هزار ميلي��ارد تومان 
دانس��ت كه تاكنون بيمه ها ه��زار و 8۶۰ ميليارد 
تومان از مطالبات سال ۹4 بيمارستان هاي دولتي 
را پرداخت كرده اند و 5 هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان از 
مطالبات ما همچنان باقي است. با تمام اينها و با وجود 
افت شديد قيمت نفت اما به گفته حريرچي با اجراي 
برجام اين نگراني ها از بين مي رود و با توجه به تأكيد 
شخص رئيس جمهور اين طرح با قوت ادامه مي يابد 

و دستاوردهاي نظام سامت حفظ مي شود. 
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مردم منتظر ديدن دستاوردهای برجام در سلامت هستند!

درمان ارزان نمي شود 

فرارسازمانها
ازپذيرشمسئوليتآلودگيها

در شرايطي امروز مدارس ابتدايي براي دومين روز متوالي تعطيل است 
و ادارات و مدارس متوسطه نيز با دو ساعت تأخير شروع به كار مي كنند 
كه طرح تردد زوج و ف��رد خودروها از در منزل فقط در روز دوش��نبه 
)ديروز( اجرا ش��د و پليس راهنمايي و رانندگي هم در روز يك ش��نبه 
طوري اين خبر را اعام كرد كه معلوم بود نمي داند چكار بايد بكند و به 

قول معروف اصاً نقشي در تصميم گيري ها ندارد!
متأس��فانه وقتي آلاينده ها در هوا افزايش مي يابد تازه معلوم مي شود 
بسياري از سازمان ها و نهادها يا هيچ قدرتي براي تصميم گيري ندارند 

يا آنها را به بازي راه نمي دهند. 
تعطيات اخير مدارس هم گواهي بر همين ادعاست، زيرا در شرايطي 
كه هنوز ش��اخص آلاينده ها به حد ناسالم نرس��يده، مدارس ابتدايي 
تعطيل مي شوند و مدارس متوسطه و حتي ادارات هم مورد توجه قرار 
مي گيرند و ساعات كاري شان ديرتر تعريف مي شود ولي از زوج و فرد 
كردن تردد خودروها خبري نيست. كافي است چند هفته اي به قبل تر 
باز گرديم، به روزگاري كه با نزديك ش��دن شاخص آلاينده ها به عدد 
۲۰۰و افزاي��ش ۲۰درصدي مرگ و ميرهاي ناش��ي از اين آلودگي ها، 
مس��ئولان مربوطه نه تنه��ا اعتقادي ب��ه تعطيلي ها نداش��تند، بلكه 
مي گفتند اگر دانش آموزان يك روز به مدرسه نروند ضربه اي به آنها وارد 

مي شود كه جبرانش غير ممكن است!
به هر حال امروز به خوبي مي توان فهميد اتفاقي افتاده كه بسياري 
از سازمان ها و نهادها ترجيح مي دهند در بحث آلودگي هوا خود را 

عقب بكشند و اعام كنند كه در اين موضوع وظيفه اي ندارند. 
در همين رابطه و در شرايطي كه چند روز است تعطيلي بر سر تهران 
سايه افكنده اما رئيس سازمان مديريت بحران كشور مي گويد، در زمينه 
آلودگي هوا آن چيزي كه هم اكنون در تهران شاهد هستيم جزو بحران 

تلقي نمي شود و در حيطه اختيارات ما نيست. 
جالب اينكه مديريت بحراني ها معتقدند »اگر آلودگي هوا به هش��دار 
برسد بحران محسوب مي شود كه در آن ش��رايط هم مسئوليت آن با 
سازمان حفاظت محيط زيست است و سازمان مديريت بحران در اين 

زمينه وظيفه اي ندارد.«
با اين تفاسير سازمان مديريت بحران به راحتي خود را عقب مي كشد و 
اعام مي كند كه در شرايط بحراني هم مسئوليتي ندارد. از طرف ديگر 
پليس راهنمايي و رانندگي هم طوري عمل مي كند كه مي توان فهميد 
اين نيرو يك نيروي اجرايي اس��ت و در تصميم گيري ها نقشي ندارد. 
سازمان حفاظت محيط زيست نيز مي گويد تا همه سازمان ها و نهادها 
پاي كار نيايند، مشكل آلودگي هواي پايتخت حل نمي شود. حال در 
اين آشفته بازار و در بازي »كي بود، كي بود، من نبودم« واقعاً ببينيم كي 

هست، كي نيست، كي بود!
هر چند ديروز اعام شد خودروهاي ديزلي فاقد فيلتر دوده و همچنين 
خودروهاي توليدي فاقد ي��ورو 4 و خودروهاي واردات��ي فاقد يورو 5 
ش��ماره گذاري نمي شوند اما اين س��ؤال مطرح مي شود كه اگر چنين 
قانوني در كشور در حال اجراست، پس چطور 7۰ درصد آلايندگي ها را 

ناشي از خودروها مي دانند. 
به هرحال اين يك حقيقت اس��ت كه در هيچ جاي دني��ا آلودگي هوا 
توسط يك سازمان توليد يا برطرف نمي شود و تمام نهادها در آن نقش 
مهمي ايفا مي كنند اما در ايران با اينكه س��ازمان ها و نهادهاي زيادي 
در كنترل و بهبود هوا مسئوليت دارند ولي هيچ كدام نه تنها با ديگري 
همكاري نمي كنند بلكه به وظايف خودشان هم واقف نيستند تا به آن 

عمل كنند. 

بازنشستگان پيش از موعد در تجمع اعتراض آميز 
خود عنوان كردند

تأميناجتماعيپولراگرفتودبهکرد!
روز گذشته جمعيتي بالغ بر5۰ نماينده از س�وي 3هزار بازنشسته اي 
كه مش�مول طرح بازنشس�تگي پي�ش  از موعد ش�ده بودن�د، براي 
پنجمي�ن ب�ار، مقاب�ل وزارت تع�اون، كار و رف�اه اجتماع�ي تجمع 
كردن�د و به كارش�كني اي�ن وزارتخانه و س�ازمان تأمي�ن اجتماعي 
كه در اين ط�رح به تعهدات خود عمل نكرده اس�ت، معت�رض بودند. 
 به گزارش »جوان«، در س��ال ۱38۶ طرح بازنشس��تگي پي��ش از موعد 
كارمندان و كارگران به تصويب مجلس شوراي اسامي رسيد. ماده واحده 
اين طرح مي گويد كه به دول��ت اجازه داده مي ش��ود از تاريخ تصويب اين 
قانون ظرف مدت سه س��ال كاركنان رس��م�ي، پيماني و قراردادي را كه 
حداقل ۲5 سال سابقه خدمت قابل قبول داشته باشند با حداكثر پنج سال 
سنوات ارفاقي، بدون شرط سني و موافقت دستگاه متبوع خود بازنشسته 
نماي�د. ضمن آنكه پ���اداش پاي�ان خدم�ت اين قبيل كاركنان براس��اس 
 3۰سال پرداخت خواهد ش�د.   اما واقعيت موردي كه در متن قانون به عنوان 
»پاداش پايان خدمت« عنوان شده، اين است كه سازمان تأمين اجتماعي 
هر دس��تگاه را ملزم كرده كه حق بيمه هر نيرو را به ازاي ماه ها و سال هاي 
باقيمانده خدمت محاسبه و نهايتاً طي دو نوبت به حساب اين سازمان واريز 
كند و دس��تگاه هاي مختلف براي بازنشس��تگي هر نيروي خود مبلغ ما به 
التفاوت حق بيمه سال هاي باقيمانده خدمت را به حساب تأمين اجتماعي 
واريز كرده اند اما زماني كه نوبت به واريز حقوق ها رس��يده، سازمان تأمين 
اجتماعي با تخطي از تعهدات خود تنها حقوقي به ميزان سال هاي خدمت 

را براي آنان واريز كرده است!
  يك بام و دو هواي قانوني تبعيض آميز!

علي حاجي زاده، رئيس سابق كميته امداد س��لماس به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: هر كدام از ما 3۰ س��ال ح��ق بيمه به حس��اب تأمين اجتماعي 
واري��ز كرده ايم و در چند س��ال اول حق��وق ما طبق 3۰س��ال خدمت به 
حساب هاي مان واريز مي ش��د اما در دوره سرپرس��تي سعيد مرتضوي در 
سازمان تأمين اجتماعي به يكباره روند پرداخت حقوق 3۰ روزه قطع شد 
و از آن پس حقوق هركدام از ما به اندازه خدمت واقعي محاسبه و واريز شد.   
رضا قنبري، از شركت برق قزوين و يكي از جانبازان دفاع مقدس به »جوان« 
مي گويد: براي خريد سنوات باقي مانده، اداره من براي من ۶ ميليون و5۰۰ 
هزار تومان پرداخت كرده است و براي اجراي اين قانون 4هزار ميليارد تومان 
به حساب تأمين اجتماعي واريز شده است. حالا سؤال من اين است كه چرا 
با جانبازاني مثل من كه سامتي خود را وقف كرده ام و34 سال پس از جنگ 
زندگي معمولي نداشته ام، اين طور برخورد مي ش��ود؟ با اين حال اگر اين 
قانون اشكال دارد چرا عده اي از نورچشمي ها از اين قانون بهره مند هستند و 

بقيه بايد قيد حق و حقوق خود را بزنند؟ 
سيد جهان مشعشعي، مديريت مالي ش��ركت »خليج فارس« با تصريح بر 
اين نكته كه در اين شركت بالغ بر ۲۰۰نفر از طرح ياد شده استفاده كرده اند، 
تصريح مي كند كه شركت متبوعش براي بازنشستگي وي مبلغ ۶۰ميليون 
تومان براي دو سال و نيم ارفاق، پرداخت كرده است. در حالي كه اگر شركت 
ما اين مبلغ را به اسم خودش در بانك سرمايه گذاري مي كرد و تنها سود ماهانه 
اين مبالغ را به حساب ما مي ريخت، تقريباً مابه التفاوت پولي كه الان از ما كسر 
مي شود تأمين مي شد و مي توانست به حس��اب هاي مان بريزد. ضمن آنكه 
ادارات و سازمان ها مبالغ هنگفتي از خود داشتند و نياز به اين همه دردسر 
نبود. اين درد سر تا به جايي كشيد كه پنج نفر از همكاران ما به علت فشارهايي 

كه متحمل شدند سكته كردند و جان خود را از دست دادند.  
مهدي گردش خواه، رئيس اس��بق كميت��ه امداد خ��وي در خصوص واكنش 
بازنشستگان معترض مي گويد كه ما مجبور شديم به ديوان عدالت اداري شكايت 

كنيم و ديوان حق را به ما داد اما بعد از يك ماه حكم ما در ديوان لغو شد.

محمدرضا هاديلو علي خدايي بيجاري

با حضور آیت االله العظمى مکارم شیرازى در دارالقرآن علامه طباطبایى برگزار شد:

تقدیر از هفت مبلغ برتر حوزه هاى علمیه
تقدیر آیت االله حسینى بوشهرى از فعالیت هاى دارالقرآن علامه طباطبایى

عضو خبرگان رهبرى در اولین همایش انجمن ارتباطات و تبلیغ حوزه علمیه قم :

پیشوایان دینى بیش از توجه به تبلیغ زبانى و بیانى به تبلیغ عملى تشویق مى کردند

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

عکس: جوان


